
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA DE LA JUNTA PERMANENT DE FACULTAT 

CELEBRADA EL 19 DE JULIOL DE 2016 

 

A Bellaterra a les 10:05 del dia 19 de juliol de 2016, es reuneix la Junta Permanent de la 

Facultat en sessió ordinària sota la presidència del Sr. degà, actuant com a secretari el 

secretari de la Facultat i amb l’assistència dels següents membres de la Junta: Antoni 

Méndez (degà), Lluís Casas (secretari i vicedegà), Verònica Ahufinger (vicedegana), Laia 

Saumell (vicedegana), Joan Suades (vicedegà), María Luisa Arboleya, Pere Ara, Xavier 

Bardina, Anna Barragán, Daniel Campos, Pilar Casado, Rafael Contreras, Mercè 

Corbella, Rafel Escribano, Gemma Garcia, Jordi Gené, Àngels González, Marta 

González, Anna Meléndez, Carles Navau, Rosa Mª Ortuño, Cristina Palet, M. Carmen 

Pérez, Joan F. Piniella, Mª Teresa Puga, Francesc Xavier Roqué, Àlvar Sánchez, Santiago 

Suriñach, Daisuke Takegami, Manel del Valle. 

S’excusen: Jordina Belmonte, Jaume de Dios, Nicolás Guillermo Ferrer, Lluís Font, Jordi 

Gené, Carme Miralles, Annete Mülberger, Josep Piñol, Pere Puig, Maria del Mar Puyol, 

Rosa Mª Sebastián, Santiago Suriñach, Antonio Teixell, Martí Vinyes. 

 

L’ordre del dia és: 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària anterior de data 30.03.16. 

2. Informe del degà. 

3. Informació sobre els pressupostos de l’any 2015 i del 2016 de la Facultat de 

Ciències. 

4. Aprovació, si escau, del Reglament del Consell d’Estudiants. 

5. Aprovació, si escau, del Pla d’Acció Tutorial (PAT) de la Facultat de Ciències 

6. Aprovació, si escau, del Manual del Sistema Intern de Garantia de Qualitat (SIQG) 

de la Facultat de Ciències. 

7. Aprovació, si escau, de la modificació de la composició de la Comissió de 

Postgrau de la Facultat de Ciències. 

8. Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió 

d’Afers Acadèmics i d’Avaluació de la Facultat. 

9. Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió 

de Postgrau de la Facultat. 

10. Afers de tràmit. 

11. Torn obert de paraules. 

 

1.-Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària anterior de data 30.03.16. 

 

El secretari explica una petita esmena que s’ha introduït a l’acta enviada amb la 

convocatòria. 

S’aprova, per assentiment, l’Acta de la sessió ordinària de la Junta Permanent de 

Facultat de data 30.03.16. 

 

2.- Informe del degà. 

 

El degà inicia l’exposició de l’informe presentant les dades sobre assignació de places 

d’alumnes de nou accés a graus de la Facultat i a màsters per al curs 2015-2016  

a) Pel que fa a grau, el degà mostra les dades d’alumnes amb places assignades de 1ª 

preferència d’enguany i les compara amb l’històric dels darrers 3 cursos, les xifres són 

similars amb l’excepció de Geologia, on es constata una baixada important de 

matriculats. El degà també destaca les notes de tall que són lleugerament superiors i 



especialment la nota de tall més alta que correspon a la doble titulació de Matemàtiques 

i Física. Finalment mostra les dades d’enguany afegint-hi els estudiants que han 

canviant la seva 2a preferència per 1ª. El degà destaca que la doble titulació 

d’Estadística i Sociologia mostra una progressió ascendent i ja sobrepassa el nombre 

de places ofertades (20), a la doble de Matemàtiques i Física també s’han assignat més 

places (28) que les ofertades (20) amb el pressupòsit que no totes es concretaran en 

matrícules. 

b) Pel que fa a les dades de màster explica que actualment tenim un overbooking de 64 

places (l’any passat teníem un dèficit de 10 places), únicament hi ha dos màsters on 

queden places per cobrir (al màster de Nanociència i Nanotecnologia Avançades i al 

màster d’Història de la Ciència). D’aquest darrer tradicionalment hi ha matrícules de 

darrera hora, també cal tenir present que el nombre de places ofertades d’aquest màster 

s’ha reduït de 40 a 25. 

 

A continuació el degà passa a explicar que amb l’entrada del nou equip de govern a la 

UAB ha quedat aturada la activació del nou model de distribució del pressupost de 

funcionament (el nou equip el vol reconsiderar). Enguany es va repartir el 50% d’acord 

amb el model antic a principis d’any, sobre el 50% restant el nou equip n’ha retirat 345000 

€ que els passa a pressupost 2017 i la resta l’ha distribuït mantenint el model antic. Així 

doncs ens arribarà una quantitat inferior a la tramesa a inici d’any. 

Pel que fa al pressupost d’inversions, herència del que hi va haver el 2014 i que s’anomenà 

de ‘necessitats docents no cobertes’, el 2015 al final no va arribar a sortir. El 2016 sí que 

va sortir i se’n repartí el 50% amb el mateix criteri que el de funcionament, el nou equip 

de govern ha decidit repartir el 50% restant també amb el mateix criteri. Això ens 

perjudica encara més ja que no ens sembla adequat fer servir el mateix criteri i ja ho hem 

posat de manifest al darrer consell de govern i a la reunió que tinguérem amb el nou 

vicerector d’Economia i Campus, en què li vàrem explicar la nostra preocupació per 

l’aturada del nou model i la peculiaritat del nostre centre amb el tema de les sortides de 

camp, la receptivitat fou bona i farem un seguiment de com evoluciona la qüestió. 

Un altre tema que ha quedat aturat amb el nou equip de govern és el ‘Pla de reorganització 

de les estructures de suport tècnic i administratiu’ per bé que el nou equip ha dit valorarà 

la feina feta. Pel que fa al 3+2 el nou vicerector de Programació Acadèmica i de Qualitat 

ens ha donat la consigna a la darrera Comissió d’Afers Acadèmics de seguir-hi pensant i 

treballant però sense cap més especificació. I finalment, un altre canvi ha estat la 

modificació de la data de la Festa Major que passa del 3 de novembre al 10 de novembre, 

la data inicial probablement no fou ben triada per l’equip de govern anterior ja que l’1 de 

novembre és festiu i els dies 3 i 4 hi ha eleccions al claustre. El canvi de data ha comportat 

modificacions en la programació d’exàmens d’algunes titulacions, se n’ha parlat amb els 

diversos coordinadors i s’ha proposat que si es mantenen exàmens pel dia 10 s’avancin 

les diverses franges d’exàmens, començant a les 8 i sense deixar una hora entre cadascuna 

de les franges. D’aquesta manera els exàmens de la tercera franja s’acabarien a les 17:00 

i interferirien poc amb la Festa Major. Les jornades de benvinguda seran una bona ocasió 

per informar-ne els estudiants.  

 

El següent tema de l’informe són les obres, el degà en comenta 5: 

a) A la planta -1 de la biblioteca a inicis de novembre es començaran a configurar els 

espais per a treballs en grup, malauradament no en podem controlar les dates i 

inevitablement produiran soroll. 



b) Ja estan en marxa les obres mínimes d’adequació de la planta +1 del restaurant. 

Aquesta planta pràcticament coincideix amb la planta -1 de la biblioteca i també es 

faran obres per fer que els dos espais tinguin sortida d’emergència a la banda del SAF. 

c) Es canviaran 3 ascensors, a les torres C1 senar, la C7 parell i la C2 senar. 

d) S’està actuant en la restauració de les façanes sobre l’eix central, hi ha instal·lades les 

bastides i s’hi està fent el repicat previ que ocasiona soroll, per això s’ha decidit que 

s’hi treballi només de tarda, això ocasionarà un cert retard però es confia que tot estarà 

acabat abans de l’inici del nou curs. 

e) També està activa la reparació de la vorera i instal·lació d’una barana entre el SAF i 

l’edifici C. 

 

Un altre tema que comenta el degà fa referència als màsters, el màster de Paleobiologia 

evolutiva (nou màster en Paleontologia) ja té un esborrany de la corresponent memòria 

per a l’ANECA a l’OQD. Finalment recorda que tenim una acreditació pendent de quatre 

màsters, al setembre tindrem l’autoinforme i s’estima que al febrer es produirà la visita 

del comitè extern. 

 

El següent punt de l’informe tracta de la comissió d’usuaris del bar. Va reunir-se a finals 

de maig i es van analitzar les 36 queixes que es van recollir mitjançant l’enquesta. Se’n 

va parlar amb els representants de l’empresa de restauració i dels responsables del campus 

per mirar de corregir les disfuncions. 

 

El degà explica que la professora Mª Dolors Baró ha rebut l’’ISMANAM sènior scientist 

award’ al darrer ‘International Symposium on Metastable, Amorphous and 

Nanostructured Materials’ que es va celebrar al Japó. És la primera dona a rebre’l. 

 

Finalment el degà comunica que la vicedegana Verònica Ahufinger deixa el càrrec com 

a conseqüència del seu nomenament com a col·laboradora científica del Ministeri, la 

rellevarà Gemma Garcia Alonso amb efectes a partir del proper 1 de setembre. El degà 

agraeix a la vicedegana l’extraordinària feina feta. 

 

El darrer apunt del degà és la visita de la nova rectora i part del seu equip a la Facultat de 

Ciències demà dimecres. Imagina que forma part d’una ronda de visites per totes les 

facultats, la rebrem tot l’equip i li transmetrem la nostra preocupació per alguns temes 

econòmics, particularment pràctiques de camp. I si té temps li ensenyarem algunes 

instal·lacions. 

 

3.- Informació sobre els pressupostos de l’any 2015 i del 2016 de la Facultat de Ciències. 

 

Pren la paraula el vicedegà d’Economia per presentar les dades de liquidació econòmica 

de l’exercici 2015 (doc 1). Presentar la liquidació per anys naturals és complicat però fou 

un compromís de l’equip i un exercici de transparència, agraeix la col·laboració del 

personal d’administració en aquesta tasca.  

-De l’apartat d’ingressos destaca la dotació addicional al màster de Nanociència que és 

conseqüència de l’elevat nombre de professorat extern que té, un problema no resolt però 

en part atenuat pel fet que ha augmentat el nombre de matriculats a aquest màster. També 

destaca l’ingrés relacionat amb l’Any Internacional de la Llum que va servir per a la 

publicació d’un article a la Vanguardia. 

-De l’apartat de despeses destaca que a la distribució a departaments hi ha un important 

sobrecost relacionat amb el canvi de model, que es va introduir després d’haver transferit 



una part del pressupost amb el model anterior. Hi ha algunes partides que no s’han pogut 

reequilibrar amb la segona transferència a departaments com ara transferències a 

departaments que constaven al model anterior i que ara en queden fora perquè ja no 

aporten professorat a les nostres titulacions. El vicedegà també destaca l’import 

corresponent a les assignatures que tenen un tractament individualitzat en el model que 

apareix al llistat com a ‘Despeses docència graus Nanociència i CCAA’. Finalment 

explica que la partida ‘Equipament laboratoris docents’ correspon al romanent que 

tinguérem a final d’any i que calia gastar. L’existència de romanent es deu a la dificultat 

de calcular l’import disponible a causa per exemple de l’existència de múltiples 

pagaments ajornats o de traspassos entre Ciències i Biociències. Altres partides de 

despeses que destaca són la de software (correspon a petites aportacions a les llicències 

d’ArcGIS i ChemBioffice que es paguen entre diversos centres), la de publicitat i 

propaganda (correspon a activitats com la Geogimcana, els dissabtes de les CCAA, etc), 

la d’atencions socials (correspon als actes de Sant Albert) i la de conferenciants 

(bàsicament correspon al professorat extern del màster de Nanociència). 

 

S’obre un torn d’intervencions. 

 

Joan Francesc Piniella pregunta si queda reflectit, a la liquidació presentada, el fet que 

s’hagi deixat de finançar el software Maple. 

 

El vicedegà respon que per simplificar s’ha retirat l’ingrés que ens feien per aquest motiu 

i la corresponent despesa. És a dir a la Facultat aquest software no li costava diners. 

 

Pilar Casado demana si efectivament es deixa de comprar. 

 

El vicedegà respon que és així i que segurament pot representar un problema però la 

Facultat no pot assumir la compra d’una llicència de Facultat, que costa 10000 € (la de 

Campus costa el doble). 

 

Pilar Casado comenta que creu que hi poden haver alternatives. 

 

El degà afegeix que efectivament cal tendir a l’ús de software lliure. 

 

El vicedegà d’Economia reprèn la paraula per presentar les dades de distribució del 

pressupost de l’any 2016 (doc 2). En funcionament hi ha un increment del 7.5 % respecte 

l’any anterior i una aparent disminució en l’apartat d’inversió en informàtica que és 

artificial ja que a la distribució de 2016 s’hi reflecteix únicament la inversió en renting 

d’equips mentre que en el de 2015 hi ha les despeses derivades de la creació d’una nova 

aula d’informàtica. A banda de les diferències derivades dels canvis en el nombre de 

matriculats (que també fan variar el cost per hora i alumne) hi ha variacions mínimes  

respecte l’any passat derivades d’haver retirat els TFG del model. L’any passat els TFG 

tenien tractament heterogeni com a herència del tractament que tenien en els Excels 

facilitats per l’anterior vicerector de Professorat i Programació Acadèmica i s’ha 

considerat més just tractar-los tots igual retirant-los del model. 

Pel que fa a inversions el vicedegà explica que l’any 2015 s’esperava dotació per al 

pressupost de necessitats docents que no va arribar tot i que sí que vàrem recollir 

informació dels departaments i dels coordinadors. El romanent de 2015 es va destinar a 

cobrir part d’aquestes necessitats aplicant el criteri que fossin comandes que ens 

poguessin servir abans d’acabar l’any. Pel 2016 hi ha una partida d’uns 375000 €, que 



com ha dit el degà anteriorment s’ha distribuït en dues partides del 50% aplicant el mateix 

criteri que per funcionament. Aquest pressupost servirà per obrir, aquest any sí, una 

dotació per a infraestructures docents. Així doncs, es completaran les demandes que no 

es van poder atendre l’any passat però a més preveiem obrir una altra demanda als 

departaments per actualitzar la llista de necessitats docents. 

 

S’obre un segon torn d’intervencions sense cap intervenció. 

 

4.- Aprovació, si escau, del Reglament del Consell d’Estudiants. 

 

Pren la paraula la vicedegana d’Estudiants per explicar que aquest punt es reprèn respecte 

la Junta anterior en la que no es va poder aprovar el reglament a l’espera que els 

representants d’estudiants en debatessin i difonguessin el contingut. S’han realitzat 

reunions amb els delegats i els juntaris, el text consensuat s’ha portat al gabinet jurídic 

que ha suggerit alguns canvis i el nou redactat ha estat tornat a enviar a tots els 

representants d’estudiants sense que s’hagi suggerit cap més esmena. Respecte el redactat 

presentat a la junta anterior s’han realitzat 4 petites modificacions. 

 

Daisuke Takegami intervé per agrair la feina feta i manifesta la voluntat d’inhibir-se de 

la seva discrepància amb algun punt del reglament. 

 

El degà suggereix que per què quedi constància d’aquest desacord, l’aprovació es pot 

sotmetre a votació. 

 

S’aprova el Reglament del Consell d’Estudiants amb 24 vots a favor i 3 abstencions. 

(doc 3) 

 

5.- Aprovació, si escau, del Pla d’Acció Tutorial (PAT) de la Facultat de Ciències 

 

Reprèn la paraula la vicedegana d’Estudiants per explicar que el PAT és un recull 

d’accions de suport als estudiants de grau i de màster. Sóc accions que ja es fan però que 

ara queden recollides en el PAT, un document (doc 4) que és actualitzable i que estarà 

disponible a la web de la Facultat. La vicedegana precisa que hi ha un error a la darrera 

línia del punt 18 que en realitat ha d’anar al final del punt 17 i explica les darreres esmenes 

que s’hi ha introduït. 

 

El degà comenta que el PAT és un dels requisits que es demanen a l’hora d’acreditar 

titulacions. 

 

S’aprova per assentiment el Pla d’Acció Tutorial (PAT) de la Facultat de Ciències. 

 

6.- Aprovació, si escau, del Manual del Sistema Intern de Garantia de Qualitat (SIQG) 

de la Facultat de Ciències. 

 

El degà explica que el Manual del SIQG és també un dels requisits necessaris per a poder 

supera amb nota les acreditacions de titulacions i que com en el cas del PAT, un cop 

redactat cal aplicar-lo i mantenir-lo actualitzat. Cedeix la paraula al responsable de la 

redacció del Manual, Joan Francesc Piniella. 

 



J. F. Piniella explica que el SIGQ s’ha desenvolupat amb el suport de l’OQD i que és un 

sistema descentralitzat al Campus que descriu com es fan diverses tasques i qui n’és 

responsable. Hi ha facultats que fa temps que el tenen aprovat i altres que van més 

endarrerides que no pas nosaltres. Il·lustra la complexitat del SIGQ amb el mapa de 

processos de què consta (n’hi ha de senzills d’una pàgina i altres de més complexos de 5 

pàgines o més), a part del manual (que consta de 17 pàgines). En el cas de la nostra 

Facultat hi ha 25 processos, ja en tenim 12 de redactats, agraeix el suport rebut pels 

membres de l’equip deganal i de l’OQD per a confeccionar-los. El que se sotmet a 

aprovació és el manual i els 12 processos ja redactats, els que queden per redactar tenen 

menor entitat que els ja redactats. El manual i els processos estan disponibles a la web de 

la Facultat: 

http://www.uab.cat/web/els-estudis/manual-SIGQ-de-la-facultat-1345680128581.html 

J.F. Piniella continua la seva exposició reiterant que tenir implementat el SIGQ és un 

requisit per a superar les acreditacions i que aviat caldrà passar-se una per a 4 màsters. 

També explica que el sistema s’ha de posar en marxa progressivament i acaba ensenyant 

el redactat de dos processos d’exemple, un de complex i un de senzill que només consta 

d’un annex a un text genèric d’aplicació general a tota la Universitat. 

 

S’obre un torn d’intervencions 

 

Rosa Ortuño explica que amb una conversa informal amb el nou vicerector de 

Programació Acadèmica i de Qualitat li va comentar que el nostre centre no ha assolit 

l’excel·lència mentre que altres facultats sí i que caldria lluitar per aconseguir-la. Demana 

aclarir el significat d’aquest aspecte. 

 

J.F. Piniella afirma que ho desconeix perquè aquest adjectiu no apareix en el SIGQ. 

 

La vicedegana d’afers acadèmics intervé per explicar que aquest apel·latiu fa referència 

a les acreditacions i no pas al SIGQ i que precisament un aspecte negatiu de la nostra 

facultat, que li impedeix assolir la màxima qualificació en les acreditacions, i per tant 

l’excel·lència, és no tenir completament implantat el SIGQ. Explica que un cop implantat 

podrem acreditar moltes tasques que actualment ja fem però que al no quedar registrades 

enlloc no ens les valoren. 

 

El degà ressalta novament la importància d’implantar aquest sistema i destaca la feina de 

Mª Pau Álvarez de l’OQD que ens ha facilitat molt la feina. Pel que fa a les acreditacions, 

a la llarga alguns centres que hagin acreditat una certa solvència podran acreditar-se com 

a centre sense haver de passar per acreditacions individuals de cada titulació. Aquest és 

l’objectiu a mig termini. 

 

S’aprova per assentiment el Manual del Sistema Intern de Garantia de Qualitat 

(SIQG) de la Facultat de Ciències i els 12 processos presentats. 

 

7.- Aprovació, si escau, de la modificació de la composició de la Comissió de Postgrau 

de la Facultat de Ciències. 

 

El degà explica que a la darrera junta ja varem modificar la composició d’aquesta 

comissió però que arran del canvi en el vicedeganat d’Estudiants, i per reequilibrar les 

tasques dels diferents vicedeganats, en comptes de precisar que el vicedegà/na 



d’Estudiants forma part d’aquesta comissió hem volgut deixar-ho obert dient que en 

formen part dos vicedegans, un dels quals és el de Postgrau que la presideix (doc 5).  

 

S’aprova per assentiment la modificació de la composició de la Comissió de Postgrau 

de la Facultat de Ciències. 

 

 

8.-Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió  

d’Afers Acadèmics i d’Avaluació de la Facultat. 

 

Pren la paraula la vicedegana d’Afers Acadèmics que repassa els acords presos en les 

sessions presencials dels dies 29 de març i 8 de juliol, i la sessió no presencial del dia 21 

de juny (doc 6). 

 

Es ratifiquen, per assentiment, els acords presos a les darreres sessions de la 

Comissió d’Afers Acadèmics i d’Avaluació de la Facultat. 

 

9.- Informació i ratificació dels acords presos a les darreres sessions de la Comissió de 

Postgrau de la Facultat. 

 

Pren la paraula el vicedegà de Postgrau i explica que hi ha hagut dues sessions no 

presencials (29 de març i 29 de junys), a la darrera es va aprovar la creació d’un nou 

màster que en realitat és el desdoblament d’un de ja existent que es fa en col·laboració 

amb laboratoris Esteve i que és la fórmula que s’ha ideat per a obrir-lo a altres empreses. 

A més també hi ha hagut dues sessions presencials (16 de març i 3 de juny), aquesta 

darrera sense cap acord pres (doc 7). 

 

Es ratifiquen, per assentiment, els acords presos a les darreres sessions de la 

Comissió de Postgrau de la Facultat. 

 

10.-Afers de tràmit. 

 

El degà informa del nomenament d’un tribunal de revisió extraordinària d’un examen del 

grau de Geologia, de l’assignatura ‘Gestió Ambiental i Ordenació Territorial’ format pels 

professors J. Bach, E. Druguet i R. Linares. 

El degà també informa sobre 43 nous convenis de pràctiques, 3 del màster de 

modelització, 4 del grau d’Estadística, 10 del grau de Ciències Ambientals, 6 del grau de 

Geologia, 8 del grau de Química, 9 del grau de Nanociències i 3 del grau de Física. 

 

11.-Torn obert de paraules. 

 

Intervé en J. F. Piniella per demanar si s’han fet accions per combatre les còpies en 

exàmens per part d’estudiants. 

 

El degà comenta que ara no és el millor moment per fer recomanacions perquè som lluny 

dels exàmens però que segurament a començament de curs o just abans dels exàmens 

donarem algunes consignes bàsiques i de sentit comú al professorat. 

 

La vicedegana d’Afers Acadèmics explica que és un tema que s’ha tractat a la darrera 

comissió i que caldrà també fer advertències als estudiants sobre les conseqüències que 



pot tenir cometre aquest frau. A més, es recomana als professors que ho vulguin que 

especifiquin a la guia docent o a través del campus virtual les conseqüències que comporta 

copiar als exàmens. 

 

S’aixeca la sessió a les 11:33. 

 

Bellaterra (Cerdanyola del Vallès), a 19 de juliol de 2016. 

 

 

Secretari:      Vist i plau 

       Degà 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


